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Vaga i metro. Aquestes dues pa-
raules ressonen al cap de molts
barcelonins des de fa setmanes. La
mobilitat és un dels aspectes clau
en qualsevol gran ciutat i des de fa
dies els ciutadans que diàriament
necessiten el transport públic per
desplaçar-se viuen en un estat
d’anormalitat. I és que, no només
hi ha hagut 15 dies de vaga al me-
tro des del mes de febrer, sinó que
la vaga també es va estendre a la
xarxa d’autobusos, els treballadors
de la qual van arribar a un acord
amb TMB a principis de juny.

Vagons amb la gent tan es-
treta que semblaven llaunes de
sardines, accessos a les esta-
cions tallats per evitar que les

aglomeracions poguessin pro-
vocar algun incident o paciències
portades al límit. Aquestes han
estat algunes de les estampes d’a-
questes darreres setmanes. 

Més enllà d’això, però, i de l’es-
tricte conflicte laboral existent
entre TMB i els seus treballa-
dors, hi ha una altra realitat pa-
ral·lela: el metro ha perdut, segons
TMB, 40.000 passatgers diaris a
causa de les vagues. Aquestes
40.000 validacions diàries de
menys corresponen al 3% dels 1,3
milions de passatgers que té la
xarxa entre setmana. Aquí cal
afegir-hi els 300.000 passatgers
que no agafen el metro els dies de
vaga. Una situació que, per exem-
ple, provoca que el servei de bus
hagi d’absorbir un volum de gent
per al qual no està preparat.

Enmig d’aquesta situació, i de
les reiterades complicacions que

els usuaris del metro han patit, fa
uns dies va sorgir una nova po-
lèmica relacionada amb els ser-
veis mínims per als dies de vaga.
Generalitat i Ajuntament es van
llançar acusacions mútues. Mer-
cedes Vidal, regidora de Mobili-
tat i presidenta de TMB, va as-
segurar que era una “irrespon-
sabilitat” fixar, en les dues últi-
mes convocatòries, uns serveis
mínims del 40% en hores punta
i del 20% en hores vall quan en
les anteriors ocasions aquests
percentatges eren del 50% i el
30%. En declaracions a la prem-
sa, Vidal va qualificar de “total-
ment insuficients” aquests serveis
mínims dictats per la Generalitat
i va anunciar que des de TMB
s’impugnarien.

El Govern de la Generalitat,
per la seva banda, va mostrar la
seva “sorpresa” amb les acusa-

cions de Vidal. La portaveu del
Govern, Neus Munté, va assegu-
rar que no hi havia hagut cap dis-
minució dels serveis mínims, sinó
un augment durant la vaga dels
dies del congrés de mòbils. 

En paral·lel, la polèmica tam-
bé es va traslladar a l’esfera mu-
nicipal, quan el republicà Alfred
Bosch va acusar l’alcaldessa Co-
lau de “fer mítings a Madrid
mentre el metro està aturat”.
Bosch va demanar a Colau que
“resolgui el conflicte ja”.

“DEMANEM UNA MISÈRIA”
Després de tantes jornades de
vaga molts barcelonins es pre-
gunten quan es resoldrà la situa-
ció per no haver de tornar a patir
noves aturades. Una de les per-
sones que sap millor què pot pas-
sar en el futur més immediat és
Toni Ceballos, el president del co-

mitè d’empresa del metro. En
declaracions a aquesta publicació,
Ceballos recorda que, tot i que és
“optimista per naturalesa”, ara
mateix sobre la taula hi ha dife-
rents opcions, “com la proposta
dels 15 dies, la vaga indefinida o
esperar al setembre i fer vaga
per la Mercè i l’11 de setembre”. 

Preguntat per les molèsties
que aquestes vagues han pro-
vocat a la ciutadania, Ceballos la-
menta que “són víctimes inno-
cents d’un conflicte que hauria
d’estar resolt” perquè demanen
“un augment salarial de l’1%,
una misèria”.  Per últim, el pre-
sident del comitè d’empresa re-
coneix que des dels sindicats no
pensaven “que el conflicte durés
tant de temps”. Una situació
que atribueix “a la inexperiència
de Mercedes Vidal”, que, diu, els
“està perjudicant molt”.

“Víctimes innocents”
» Des del mes de febrer els barcelonins han hagut de patir 15 vagues al metro i diferents aturades al bus
» Si no hi ha acord entre els sindicats i TMB, hi podria haver aturades més llargues i en dates significatives

Albert Ribas
BARCELONA

Els usuaris del metro han hagut de conviure amb aglomeracions i retards durant els dies de vaga. Fotos: TMB i  Línia
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Un diari plural

per Lluís Llanas, president de l’Ass. de Comerciants Creu Coberta i vicepresident executiu de la Fundació Barcelona Comerç

4Els eixos comercials com a promotors en el territori

En els nostres dies, i des d’una
perspectiva internacional, s’a-
vança en el concepte de la des-
centralització de la gestió. Tant
des dels estats en què es deixa en-
rere la idea d’un estat centralitzat
per cedir poder a entitats regio-
nals o municipalistes, com tam-
bé en el sector empresarial, des-
localitzant la producció de com-
ponents. Es tracta, doncs, d’un as-
sumpte global fruit d’unes co-
municacions cada dia més ràpi-
des i d’unes tecnologies que ho
permeten. I també, d’altra ban-
da, d’un increment de les desi-
gualtats a nivell internacional. En
el nostre àmbit específic, la des-
centralització ha de permetre
millorar la prestació de serveis i
polítiques socials. 

Des de fa temps, la gestió ur-
bana de la ciutat de Barcelona ha
passat per processos de creació
d’unitats més petites de gestió. Si
bé en un principi foren els dis-
trictes de la ciutat, que han que-
dat en 10 des dels anys 80, fa pocs
anys es va crear una nova divisió
de barris, amb la figura del con-
seller de barri, amb una voluntat
d’arribar de forma més efectiva al
ciutadà, fomentar-ne la partici-
pació, tenir una línia més direc-
ta d’interacció amb el govern
municipal, etc. De forma paral·lela
s’han creat xarxes com la de mer-
cats, la d’eixos comercials, xarxes
ciutadanes que permetin la par-

ticipació, etc. En definitiva, la
consolidació d’àrees de treball
més dinàmiques. En el món del
comerç, aquesta redefinició ter-
ritorial també és important.

Ho és bàsicament per a al-
guns assumptes que afecten la
gestió diària de Barcelona. Par-
lem de la gestió del turisme i la
seva voluntat de descentralitzar,
però també de la concentració
d’allotjaments turístics, de l’ab-
sència de dades fiables sobre el
comerç de la ciutat o de la cons-
trucció urbana de les superilles,
passant per la desertització co-
mercial d’algunes zones, el blin-
datge ciutadà davant de les grans
superfícies perifèriques o els ho-
raris comercials.

En aquest sentit, cal avançar
en un concepte en el qual es tre-
balla des de fa anys, tot i que no
hi ha prou voluntat política com
per implementar-ho. El dels
APEUs, o àrees de Promoció Es-
pecial Urbana, o BIDs, Business
Improvement Districts. És un
concepte que, tot i que ja té molts
anys de discussió, no s’ha acabat
mai d’implementar per una visió
excessivament liberal i poc pro-
teccionista del sector. Cal, tan-
mateix, dotar els BIDS d’un con-
junt de propostes que superi el
concepte inicial i que l’adeqüi a la
realitat social i urbana dels nos-
tres barris. Cal avançar cap als Ei-
xos Socialment Responsables.

En aquest cas, la implemen-
tació d’una àrea d’aquesta mag-
nitud ha de venir acompanyada
d’un nou sistema de gestió públi-
ca-privat. Un dels elements bàsics
que distingeix un eix tradicional o
una associació de comerciants
d’un APEU és que els comerços i
establiments que hi ha en aquest
territori, convenientment deli-
mitat, tenen l’obligatorietat de
contribuir econòmicament amb
una quota que reverteix en el
propi entorn. En els eixos i asso-
ciacions, el fet que la quota sigui
voluntària, produeix desequili-
bris i greuges comparatius, a l’ho-
ra d’aprofitar-se d’accions que
beneficien el conjunt de comerços,
siguin associats o no.

Un altre dels beneficis que
han quedat demostrats, a part de
la dinamització econòmica, és la
capacitat d’extreure dades reals
del comerç de la zona en qüestió,
dades molt rellevants que des que
s’eliminà l’IAE no tenim a la ciu-
tat de Barcelona, i que són un re-
flex fidedigne del sector, im-
prescindible per determinar po-
lítiques econòmiques a mitjà o
llarg termini. Tot acompanyat
d’un catàleg de serveis col·lecti-
us com la neteja, la seguretat, ac-
cions de màrqueting i de comu-
nicació, promoció, llums de Na-
dal i tants altres elements que,
d’una forma localitzada, poden
gestionar-se molt millor.

Una cogestió pública-pri-
vada per a cada àrea permetria,
a més, que la part recaptativa
del projecte tingués un retorn
equitatiu i unes mateixes polí-
tiques aplicables a tota la ciu-
tat, amb el que suposa de ra-
diografia del sector. 

Tanmateix, un dels nous
elements amb què cal imple-
mentar-ho a Barcelona ha de
ser, sens dubte, la Responsabi-
litat Social Comercial. En aquest
sentit fem nostra la idea de la di-
rectora de Comerç en recon-
vertir els BIDs en VIDs, és a dir
Valors, Innovació i Desenvolu-
pament. Sens dubte, l’aplicació
de les noves àrees de gestió
econòmica, es diguin com es di-
guin, han de venir amb un pa-
quet de mesures socials i d’in-
tervenció en el territori incor-

porades. Elements com la com-
petitivitat, la cohesió social, la
sostenibilitat, la cultura... han de
ser inherents a l’aplicació de les
àrees i a la seva gestió diària, a
través d’accions dirigides. No
podem treballar els territoris i la
seva activació econòmica sense
tenir en compte la seva demo-
grafia, els seus problemes ciu-
tadans, l’atur, els joves, la gent
gran, la interculturalitat, l’ur-
banisme, les seves entitats i
tants altres factors que decidei-
xen com és el nostre dia a dia, el
nostre entorn.

Promoure la corresponsa-
bilitat compartida entre socie-
tat civil, empreses i adminis-
tració ha de ser la fórmula fu-
tura per gestionar els nostres
barris, eixos o unitats socials de
valor compartit.

Actualitat a la xarxa

#Tortasso

@Joalluislluis: S'ha fet evident que l'única
possibilitat real que té Podem per governar
és la de guanyar les eleccions en una
Catalunya independent.

#AJudici

@Jaumeasens: El nostre suport a Mas,
Ortega i Rigau davant del judici polític
a la democràcia 9N. Les urnes no delin-
queixen, les clavegueres sí!

#DobleBrexit

@MABastenier: Inglaterra acaba de salir
dos veces de Europa. La primera por el
Brexit contra la UE; la segunda, derrotada
por Islandia en la Eurocopa.
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Parlen els
veïns

Pol
“M’hauria semblat
una bona idea, fa
sis anys es va fer i va
funcionar. Crec que
s’han d’aprofitar els
valors de l’esport i
m’hauria agradat, si

la selecció espanyola s’hagués classificat
per als quarts, poder tenir un lloc per veu-
re el partit amb més gent.”

Ainhoa
“No m’hauria mo-
lestat sempre i
quan un esdeveni-
ment d’aquesta
mena s’hagués fet
sense un cèntim de
diner públic i asse-

gurant que tothom que hi assistís es com-
portés de manera cívica, sense crear ni al-
darulls ni desperfectes.”

Javi
“No m’hauria agra-
dat però ho hauria
acceptat. Recordo
que ja es va fer l’any
2010 amb el mun-
dial de Sudàfrica.
El que no entendria

seria que això es fés amb diners públics
i, per altra banda, s’haurien de fer servir
totes les eines per evitar incidents.”

Marta
“Si no recordo ma-
lament ja s’ha fet
altres cops. La veri-
tat és que no
m’hauria importat.
Això sí, crec que
aquesta mena de

concentracions, si es fan, no han de re-
bre ajuda de l’Ajuntament i han d’estar
controlades perquè no passi res.” 

Què t’hauria semblat una pantalla gegant a plaça Espanya per seguir la ‘Roja’?
per Pau Arriaga

Un diari obert

Després de la jornada electoral del 26J,
el més important de remarcar i de re-
flexionar –en què les primeres en-
questes deien una cosa, però després ha
estat una altra de molt diferent– és la se-
güent. Per què tants catalans no han
anat a votar? Per què tants catalans han
preferit la platja i el cotxe abans que les
urnes?

Des del meu punt de vista, una part
de l’independentisme, si volem dir
transversal, està molt emprenyat amb
l’actual bloqueig del procés d’allibera-
ment nacional de Catalunya –també so-
cial– i fa responsable de la situació els
partits i els dirigents polítics que co-
manden el govern català, els quals pa-
teixen moltes dificultats a causa de l’a-
gressió continua d’un govern  espany-
ol, dretà i centralista, però no només
això,  sinó també de les clavegueres de
l’Estat, de tota la superestructura de l’Es-
tat espanyol, que és molt  forta i dura
contra Catalunya i, alhora, feble per fer
front a la crisi econòmica, les qüestions
europees i els poderosos de debò.
Aquesta gent, de base, independentis-
ta, tan crítica amb els partits indepen-
dentistes –uns més que altres– hauria
de saber que aquesta  actitud  irracio-
nal, aquest "mal caràcter polític”, només
beneficia els que ens volen anihilar
completament, els qui ens han enfon-
sat la sanitat pública catalana i volen
anorrear completament la nostra esti-
mada llengua catalana. Com s’explica

que el PP, el partit de la corrupció, el ne-
potisme i  l’estratègia continuada de gu-
erra bruta contra Catalunya sigui el qui
surt més beneficiat, qui guanya més
vots, a Catalunya? Tot plegat, en el fons,
està relacionat amb el fet que els nos-
tres enemics saben fer política, perquè
fa molts anys que en fan. Castella/Es-
panya fa molts anys que gaudeix d’un
estat de debò  i, per contra, nosaltres en-
cara som uns "amateurs".

Ara i aquí no ens podem perdre en
discussions,  disquisicions i concep-
cions  estúpides de la realitat. Tenim mol-
ta feina, ens hem d'enfortir molt més.
Hem de fer molta més política en ma-
júscules. Catalunya ha de bategar de nou
i crear il·lusió de debò, la qual cosa no és
gens fàcil. La participació ciutadana és
bàsica, és fonamental per aconseguir les
fites com a país lliure, just i sobirà, però
són els partits polítics –això sí, més
oberts i renovats– els qui han/hauran
d'executar les idees i els fulls de ruta. 

Ara hem de continuar endavant sen-
se por. El problema continua essent
bàsicament  polític i filosòfic. Ara, més
que mai, cal desterrar per sempre el sim-
plisme i la crítica eixorca entre nosaltres
mateixos. Ara, més que mai, cal conti-
nuar lluitant amb civisme, auscultant
sempre la  veu i la consciència del poble
català. Estem construint un Estat. Això
és una tasca ingent que necessita la
col·laboració de tothom. Més que mai,
entre tots  ho hem de fer tot. 

4Després del 26J
per Josep Loste 

4En mans d’un diputat canari
per Gemma Aguilera

Mentre els equips del PSOE, el PP, Po-
demos i Ciudadanos fan números per
determinar les possibilitats aritmètiques
de pacte, un home, Pedro Quevedo, té
a les seves mans la governabilitat d'Es-
panya. És diputat de Nueva Canarias,
que s'ha presentat en coalició amb el
PSOE, amb la condició que immedia-
tament aniria al grup mixt, com ja va fer
el 20-D. Facin números i veuran que si
el diputat canari decidís abstenir-se, o
fins i tot votar a favor en una investidura
de Mariano Rajoy, automàticament al
PP ja no li caldria l'abstenció del PSOE,
que avui mateix ha assegurat que de cap
manera farà aquest gest, perquè ja té de-
cidit que se'n va a l'oposició. L'absten-
ció de Quevedo, això sí, hauria d'anar
acompanyada del sí de Ciudadanos, del
PNB –que ja ha dit que parlarà amb tot-
hom–, i la de la diputada de Coalición
Canaria, objectius assumibles per al PP.
Amb tot plegat, el PP aconseguiria 175
vots a favor i una abstenció, o 176 a fa-
vor, mentre que els contraris a Rajoy
tindrien 174 'no'. 

Pel que fa al partit de Quevedo, es-
cindit de Coalición Canaria el 2003 i
que es defineix com a "nacionalista i
progressista que vol reformar la Cons-
titució perquè les Canàries tinguin un
tracte distingit", no ha tancat la porta
a l'abstenció. El mateix Quevedo ex-
plicava després del fracàs de les nego-
ciacions el 20-D que l'única línia ver-

mella que posaria el 26J seria "anar a
unes terceres eleccions". Cal tenir en
compte que Quevedo té autonomia de
vot, un fet que el PSOE no ha volgut va-
lorar quan se li ha preguntat si temia
que aquest diputat acabés facilitant el
govern al PP.

De fet, el mateix Quevedo ha apel·lat
avui mateix a la importància de "l'a-
genda canària" i a la necessitat de "te-
nir veu pròpia a Madrid", les mateixes
condicions que ha posat la diputada de
Coalición Canaria, Ana Oramas, que en-
cara que el 20-D va cedir el seu escó per
a la investidura fallida de Sánchez, ara
està disposada a fer el mateix amb Ra-
joy,"amb prudència i amb ordre", per-
què, com ha remarcat, "Canàries podria
decidir si hi ha Govern ".

Pel que fa al PNB, els populars do-
nen per feta la seva abstenció. De fet,
els nacionalistes bascos no han tancat
cap porta, i ja van fer-ho el 1996 amb
José María Aznar, igual que va fer l'an-
tiga CiU. Si arriben tots els suports
amb què juga el PP, la decisió del
PSOE d’anar a l’oposició i negar l'abs-
tenció al PP per marcar perfil queda-
ria diluïda i crearia un altre problema
intern al partit, que el pròxim 9 de ju-
liol afronta un Comitè Federal clau per
al futur del partit i del mateix Pedro
Sánchez.

Article publicat a El Món

@EnricJuliana: A Catalunya ningú no tin-
drà ara la temptació d'avançar eleccions.
Temps d'espera. Nova CDC versus Co-
muns serà el combat principal.

@encampanya: Todos los expresidentes
de diputaciones y exconcejales del PP en-
carcelados golpean el plato de rancho en
homenaje a la victoria de Rajoy.

@Junqueras: A Catalunya no compartim
però respectem el Brexit. Nosaltres, com
els escocesos, sabem que l'única via sem-
pre és votar! 

Opinió en 140 caràcters
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Tornar a votar perquè pràctica-
ment tot quedi igual. Així es po-
drien resumir, de forma breu, els
resultats que van deixar les elec-
cions espanyoles de diumenge
passat al districte, que van tornar
a situar En Comú Podem com
l’opció preferida pels santsencs.
Els comicis també van deixar
un descens en la participació
respecte del 20D, que va passar
del 69,82% al 65,26%.

La victòria dels comuns va
ser molt còmode. Tot i això, cal
apuntar que la formació encap-
çalada per Xavier Domènech
va perdre 2.272 vots -va passar
dels 26.661  a 24.389- respecte
del 20D. Aquest descens, a cau-
sa de la baixa participació, es va
traduir en la pèrdua de només
mig punt percentual, de 30,25%
a 29,73%. Qui sí que va millorar
els seus resultats va ser ERC. Els
republicans, amb Gabriel Rufián
al capdavant, van consolidar la
segona posició obtinguda el
20D  gràcies a 15.820 vots, gai-
rebé 800 més que al desembre,
que li van suposar el 19,28% dels
suports. 

Per sota dels republicans
va tornar a quedar el PSC, que
ja havia ocupat la tercera posi-
ció fa sis mesos. Els socialistes,
que en aquesta ocasió tenien al
capdavant de la llista Meritxell
Batet, van patir un lleugeríssim
retrocés en vots -van passar
de 12.925 a 12.493-, tot i que
percentualment van créixer del
14,66% al 15,23%. 

L’únic ‘sorpasso’ de la nit, i
doble, va ser el que va aconse-
guir el PP. Els populars, que el
20D van ser la sisena força, van
revifar i es van enfilar fins al
quart lloc després d’aconseguir
quedar davant de CDC, que va
passar de quarta força a cin-
quena, i de Ciutadans, que va
caure del cinquè al sisè lloc.
Amb el polèmic ministre de
l’Interior, Jorge Fernández Díaz,
al capdavant, els populars van
passar dels 9.739 vots (11,05%)
als 10.590 vots (12,91%). 

Per la seva banda, CDC, amb
Francesc Homs liderant la seva
llista, no va viure una bona nit
electoral al districte. Els con-
vergents, que en aquesta ocasió
no van apostar per la coalició
Democràcia i Llibertat, van per-
dre gairebé 2.000 vots i es van
quedar amb un 10,39% dels su-
ports. Per sota seu, entre els par-
tits que van obtenir representa-
ció, només hi va quedar Ciuta-
dans. La formació taronja de

Juan Carlos Girauta va passar
del cinquè al sisè lloc després de
perdre més de 2.000 vots
(9,59%). En va aconseguir 7.865.

ELS BARRIS
La clara victòria d’En Comú Po-
dem també va quedar reflectida
als barris del districte, ja que la
formació lila va guanyar en tots
vuit. On va obtenir el nombre de
suports més gran va ser a la Ma-
rina del Prat Vermell (35,4%),
mentre que la victòria més mo-
derada va ser a Sants-Badal
(26,4%). En tres dels vuit barris
(la Marina de Port, el Poble-sec
i la Marina del Prat Vermell) va
aconseguir obtenir més del 30%
dels suports.

Pel que fa a la segona posició,
ERC la va ocupar en sis barris (el
Poble-sec, Font de la Guatlla,
Hostafrancs, la Bordeta, Sants-
Badal i Sants), mentre que el PSC
va ser la segona opció preferida
dels votants de la Marina del Prat
Vermell i de la Marina de Port. 

Una imatge del col·legi electoral al Jaume I. Foto: Twitter (@Santi Demajo)

El 26J deixa al districte uns
resultats gairebé idèntics al 20D
» En Comú Podem torna a guanyar fàcilment tot i perdre 2.200 vots

» ERC es consolida al segon lloc i el PP aconsegueix superar CDC

Laura Torres guanya el 52è
Premi de Poesia Amadeu Oller

CULTURA4La jove poetessa ma-
llorquina i veïna de Sants, Lau-
ra Torres, va ser escollida el
passat 21 de juny la guanyadora
de la 52a edició del Premi de Po-
esia Amadeu Oller durant la ce-
rimònia celebrada al teatre de
Sant Medir. 

Torres es va endur el primer
premi gràcies a l’obra ‘L’inhabi-
table’, on es recullen una qua-
rantena de poemes que formen
part d’un projecte plàstic que
porta el mateix nom i on la jove
poetessa organitza els conceptes
i les idees que formen part en el

procés de producció de diverses
imatges. En declaracions al por-
tal El3.cat, Torres va explicar que
la creació d’aquest recull de po-
emes l’ha fet “de manera intuï-
tiva, ja que quan es treballa amb
imatges els adjectius no són
clars i, llavors, la poesia em ser-
veix de suport”. 

Per la seva banda, el secretari
del premi i el jurat van valorar  la
brevetat, “la potència i l’origi-
nalitat” dels poemes, al mateix
temps que van ressaltar les seves
“dosis d’ironia, de desequilibri i
de reflexió moral”.

Presenten el cartell 
de la Festa Major de Sants

TRADICIÓ4La seu del Districte
va acollir el passat dia 22 l’acte de
presentació de la Festa Major de
Sants, que va servir per descobrir
el cartell de l’edició d’enguany. 

L’autor del cartell és German
March, veí de Vilanova i la Geltrú
que és catedràtic d’ensenyament
secundari a l’institut Dolors Ma-
llafré i Ros. Segons March, el
cartell representa “la particulari-
tat de Sants i al mateix temps la
seva pertinença a un territori, a
una forma de fer la festa pròpia de
la mediterrània, on el foc i la tra-
dició tenen un pes cabdal”.

Fe d’errades | Can Batlló
En la notícia de la passada edició sobre el cinquè aniversari de la

gestió veïnal de Can Batlló hi havia un error en la firma. Per
error es va ubicar la notícia al barri del Poble-sec quan, 

lògicament, s’hauria d’haver firmat al barri de la Bordeta.  

Albert Ribas
SANTS-MONTUÏC

Torres, durant el seu discurs de guanyadora. Foto: Twitter (@carlesdomingo)
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Arxivada la causa d’un
dels pederastes dels Maristes
ABUSOS4El Tribunal Superior
de Justícia de Catalunya (TSJC)
ha arxivat la causa judicial ober-
ta contra un dels exprofessors de
primària, A.F., dels Maristes de
Sants-Les Corts que va confes-
sar haver abusat d’alumnes del
centre.

Les denúncies contra aquest
professor feien referència a fets
ocorreguts entre els anys 80 i 90.
És per aquest motiu que el TSJC

no hi ha pogut intervenir perquè
ja han prescrit, ja que els delic-
tes d’aquest tipus només es po-
den jutjar, tal com estableix la llei
espanyola, durant un període
de temps limitat.

Només un dels processos ju-
dicials contra els dotze professors
dels Maristes acusats pels seus
exalumnes continua obert. És el
del professor d’Educació Física
Joaquín Benítez.

Més de 200 veïns visiten 
el Palau de la Premsa 

EL POBLE-SEC4El Palau de la
Premsa del Poble-Sec va obrir les
seves portes dissabte passat per
tal que els veïns del barri del Po-
ble-sec en poguessin descobrir
les seves interioritats. Al llarg de
la jornada, més de 200 veïns van
gaudir d’una visita organitzada
per la Comissió per a la Recupe-
ració del Palau de la Premsa. 

Les visites guiades a l’interior
de l’edifici van anar a càrrec de
Josep Guzmán, del Centre de Re-
cerca Històrica del Poble-sec
(CERHISEC), que va explicar la
història d’aquest edifici de l’ar-
quitecte Pere Domènech Roura
construït l’any 1929 en el marc de
l’Exposició Internacional.

La Comissió per a la Recu-
peració del Palau de la Premsa
lluita des de fa temps per tal que
el Districte rehabiliti l’edifici.
Això permetria posar en marxa
un procés participatiu que doni
la possibilitat als veïns d’escollir
quin ús se li dóna en un futur a
l’espai.

Des de les diferents enti-
tats, una setantena, que for-
men part d’aquesta platafor-
ma, es reivindica la necessitat
del barri de guanyar nous espais
per a la gent gran, els joves i els
artistes del barri. El següent
pas podria ser que al setembre
els veïns tornin a entrar a l’edi-
fici per a netejar-lo.

El Gremi de Restauració de Bar-
celona i l’Associació de Restau-
radors dels carrers Blai i Blesa
presentaran en els pròxims dies
l’escrit de demanda al jutjat con-
tra l’ordenació singular de te-
rrasses d’aquests dos carrers, ja
que consideren que “és il·legal”.
Aquest escrit arriba després que
els dos contenciosos adminis-
tratius que les dues entitats van
presentar a l’abril fossin admesos
a tràmit pel jutge. 

Tant el Gremi de Restauració
de Barcelona com l’Associació de
Restauradors dels carrers Blai i
Blesa denuncien des de fa temps
que durant el procés d’elabora-
ció de l’ordenança, que  segons
el Districte va incloure totes les
parts implicades, se’ls va mar-
ginar i no van participar en les
trobades. 

A banda d’aquesta denúncia,
des del Gremi de Restauració es-
tan convençuts que l’ordenació
singular s’atribueix una compe-
tència que no li pertoca, la de re-
gular els horaris de les terrasses.
El seu director general, Roger
Pallarols, afirma a aquesta publi-

cació que “la decisió de limitar
l’horari és il·legal, ja que l’orde-
nança no faculta l’ordenació sin-
gular a restringir els horaris, cosa
que suposa que s’hagi contra-
vingut una norma de rang supe-
rior”. De fet, Pallarols assegura
que “en la passada comissió tèc-
nica de terrasses, quan s’estava
tractant l’ordenació de les terras-
ses de la Rambla del Poblenou, un
tècnic municipal va admetre que
aquestes ordenacions singulars no
poden restringir els horaris”.

En el marc de tot aquest pa-
norama descrit, el director gene-
ral del Gremi acusa l’Ajunta-
ment d’haver “discriminat” el

sector dels restauradors i es mos-
tra convençut  que “hi haurà una
condemna a favor nostre i l’A-
juntament s’haurà de fer càrrec
dels danys i perjudicis”. Per últim,
Pallarols, tot i que la via judicial
faci el seu camí, demana la “reti-
rada immediata” de l’ordenació
singular. Un escenari que Palla-
rols no preveu, tot i que es mos-
tra satisfet de l’entrada del PSC al
govern perquè  “està permetent
el diàleg”, ja que fins ara s’ha “go-
vernat des de la prepotència”.

Per la seva banda, des del Dis-
tricte asseguren que tenen previst
“aplicar l’ordenació” i remarquen
que “no està previst modificar-la”.

L’ordenació de les terrasses de Blai i Blesa està sent polèmica. Foto: Arxiu

La batalla judicial per les terrasses
de Blai i Blesa fa un pas endavant

Albert Ribas
EL POBLE-SEC
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Creu Coberta
Les Jornades Romanes, un èxit

Les VI Jornades Romanes de Barcelona
van tornar a omplir l'eix comercial Creu
Coberta en un cap de setmana especta-
cular en el qual les recreacions històri-
ques, espectacles, artesans i oficis van
oferir al públic que ens va visitar un tast
de tot allò que els romans ens van portar
des de tots els racons de l'Imperi.

Entre les activitats, vendes d'esclaus,
vestals, legionaris romans, música i
dansa romana, jocs infantils, una mos-
tra d'artesans i d'oficis de com treballa-
ven a l'època romana i moltes altres
activitats per a tots els públics.

Durant les Jornades, creades amb un
marcat caràcter cultural, no hi van faltar

les conferències i xerrades molt interes-
sants sobre assumptes de la vida quoti-
diana dels romans. A més ens van
visitar, com veureu en aquestes pàgines,
alguns càrrecs institucionals com la Di-
rectora General de Comerç de Cata-
lunya, Muntsa Vilalta; la regidora del
districte de Sants-Montjuïc, Laura
Pérez, el regidor Jordi Martí, la regidora
Montse Benedí i la directora de comerç
de l'Ajuntament, Mercè Garcia, entre
d'altres. No va faltar el II Sopar Romà,
en el qual ens va acompanyar la presi-
denta del Secretariat d'Entitats Lluïsa
Erill, i la consellera de comerç del Dis-
tricte, Àngels Boix. Fotografies de Ferran Descarrega
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Resum de les Jornades Romanes
En aquesta pàgina us mostrem algunes de les fotogra-
fies de les autoritats que ens van acompanyar a la Fira
Romana d’enguany, entre elles la Directora General

de Comerç i la Regidora del Districte. A més, també
vam celebrar la segona edició del Sopar Romà al Me-
eting Point. Va ser una jornada molt divertida!

Aquesta setmana ens sumem a les felici-
tacions d'aniversari de l'Òptica Oliver, un
establiment fundat el 1916, i del qual
aquesta setmana se celebren els primers
cent anys. El nét del fundador, Francesc
Oliver és l'actual propietari, i el futur ja
està assegurat amb la pròxima generació,

en Xavier Oliver. Una família que també
ha sabut regenerar el negoci, amb el de-
partament d'ulleres de submarinisme gra-
duades, únic a tota Espanya, un fet que
l'ha fet mereixedor del distintiu d'Establi-
ment Singular. El pròxim dijous 7 ho ce-
lebraran amb una festa oberta a tothom.

Centenari de l’Òptica Oliver
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Les Nits d’Estiu converteixen el Poble Espanyol en
un dels teatres a l’aire lliure més grans de la ciutat

El Poble Espanyol presenta la pri-
mera edició de les Nits d’Estiu, el fes-
tival que omplirà els vespres de
juliol i agost amb les propostes més
destacades arribades d’arreu del
país. Un ampli ventall d’artistes i
disciplines que van des de la comè-
dia, la música, el cinema i la màgia
faran de l’emblemàtic recinte de
Montjuïc un pla nocturn impres-
cindible per aquest estiu.

HUMOR I KARAOKE
La Plaça Major esdevindrà un dels
teatres a l’aire lliure més grans de
Barcelona per acollir dues propos-
tes de luxe. D’una banda rebrà els
millors humoristes nacionals, entre
els quals es troben Toni Moog,
Guillem Albà o Leo Bassi, a l’es-
cenari del RiuEstiu. D’altra banda,

el nou fenomen de cinema i ka-
raoke Sing-Along estrenarà la seva
versió a l’aire lliure a Barcelona,
superant les 1.200 persones can-
tant i ballant els clàssics del cinema
musical.

MÚSICA I CINEMA A LA
FRESCA
L’altre epicentre del festival, la
plaça del Baluard, tornarà a unir ci-
nema, música, natura i una de les
vistes més privilegiades de la ciutat
amb els concerts de les Nits de
Blues i amb la novena edició del
cicle de curtmetratges Mecal Air. 

Més informació i 
venda d’entrades a

www.poble-espanyol.com

Aquest estiu viatja a una altra realitat i
gaudeix en la nostra plaça central d’a-
traccions equipades amb les últimes tec-
nologies per a tota la família! Lliura un
tiquet de compra de 10€ o superior de
qualsevol de les nostres botigues (excepte
Mercadona i Veritas) a les nostres hos-
tesses.

DE L´1 AL 16 DE JULIOL: ESFERA
IMMERSIVA
Entra en una projecció totalment envol-
tant amb una pantalla esfèrica de 360º.

DEL 18 AL 30 DE JULIOL: SIMU-
LADOR DE VOL
Sent-te com un ocell en un simulador de
vol de realitat virtual!

DE L´1 D´AGOST AL 7 DE SETEM-
BRE: EXPOSICIÓ DE ROBOTS

Endinsa’t en una fàbrica de robots ge-
gants de joguina!

*No serà necessari tiquet de compra per
a gaudir d’aquesta atracció.

Viatja a una altra
realitat aquest estiu

&
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Pensa, botiguer, pensa! (2)
Recordem el que dèiem l'anterior
número: Què fa un botiguer quan
té la botiga buida, a l'espera de
clients? Repassar estocs, revisar
comptes, donar ordres, endreçar i
reendreçar i possiblement mil i una
que el mantinguin activat. Cal, però,

que treballem també la creativitat.
Una poma cau d'un pomer. El pensament vertical

o analític respondrà que la caiguda és deguda al fet
que la fruita ha arribat a la seva maduració. El pensa-
ment lateral –una esfera sense fi- ens obliga a cercar
viaranys i a fer-ho tot divertint-nos. Ningú ha dit com
era la poma i el pomer ni quan ni on es trobaven. El
pensament lateral ens dirà que aquesta poma va caure
d'una puntada de peu llançada contra l'arbre d'un vai-
let, d'un llamp que va trencar la branca, que era la
poma que Newton necessitava per bastir la seva teo-
ria de la gravetat o la que el pare de Guillem Tell ne-
cessitava per convertir-se en llegenda, que un cuc d'un
film de Disney -on ens trobem ara- es va menjar la
polpa cantant una melodia o que el Pájaro Loco va dei-
xar caure damunt el Coyote -amb permís de la Warner-
o que era una de les "cinc pometes té el pomer, de cinc
una se'n caigué" inspirant la cançó o al col·lectiu Ofè-
lia Dracs i les seves deu pometes eròtiques-festives.

Hi pot afegir les seves idees ara mateix que totes
seran bones i ben sucoses. D'aquesta manera tan
dolça –a la recerca d'alternatives- haurà començat a
practicar el pensament lateral i el seu negoci a virar cap
a altres aigües més felices. Bon viatge, capità!

Jordi Folck és escriptor i publicista
Escola de Creativitat Jordi Folck

jordifolck@gmail.com

Limpieza de hígado (2)
En el anterior número os recordá-
bamos como tener cuidado de
nuestro hígado, mediante una lim-
pieza hepática, al menos, un par de
veces al año, utilizando en forma
de extractos plantas como la alca-
chofa o el boldo (estimulan la fun-

ción biliar y drenan), cardo mariano y desmodium que
lleva silimarina y activa la regeneración del parén-
quima hepático y rábano negro que lleva una gran
cantidad de azufre orgánico, que es nuestro principal
detoxificador, nuestro mejor limpiador.

Con 20 días es suficiente, hay productos en el mer-
cado que incluyen todas estas plantas siempre en
forma de extracto, un vial por la mañana en ayunas y
otro después de cenar. Los efectos se empiezan a
notar casi desde el principio, ya que el hígado es muy
agradecido cuando se le mima. Enseguida comenza-
remos a orinar algo más con lo que nos deshincha-
mos, empezamos a tener sensación de ligereza y
poco a poco reduciremos las ganas de dulce.
Hacer dieta no es imprescindible, si bien parece un
poco absurdo estar limpiándote por un lado y estar
atiborrándote de alcohol o comidas grasas por otro.
Sé que existen otras formas de limpiar esta víscera
más drásticas con regímenes severos, pero ésta lim-
pieza por su sencillez, la gente la comienza y la acaba,
por eso es la que recomendamos en La Dietética.

Diego Díez
Especialista en dietética

www.ladieteticabarcelona.com

Parla’m català, que respondré
com pugui
Moltes vegades em trobo persones
que, pel fet que alguns tenim feso-
mies diferents i es nota que no som
originaris de Catalunya, ens parlen
en castellà. De fet, l'encerten amb
mi, ja que el castellà – o l'espanyol

com li diem a Mèxic – és la meva llengua pròpia. No vaig
tenir la sort d'aprendre altres llengües del meu país, com
el nàhuatl o el maia. A casa, la llengua era el castellà.

Però aquí, després de quinze anys de viure a Cata-
lunya, encara em segueixen parlant en castellà quan
em veuen. Potser és que pensen que no l’entenc? O
que no el parlo? Em discriminen  perquè es pensen
que no tinc prou coneixements o perquè sóc incapaç
d’entendre’ls en català? Aquesta actitud, paternalista
i, finalment, comprensible, no és feta pas des d’una
perspectiva de superioritat, ho sé. Entenc que la vo-
luntat és d’apropar-se a les persones que parlen una
altra llengua, i fer-se entendre. Però finalment, és una
actitud que no contribueix a la plena integració dels
que vam néixer fora de Catalunya. A vegades, ser
massa gentils ens converteix en discriminadors pas-
sius. Vosaltres parleu-nos en català, i ja serem nosaltres
els que responguem en la llengua que vulguem i que
sapiguem. I en tot cas, ja us demanarem de parlar-nos
més a poc a poc, o en castellà. No us hem de fer por!

César Cárdenas
Membre del Consell Municipal d’Immigració

info@mexcat.org

Què és el TTIP?
Molt s'ha parlat sobre el TTIP (L'Asso-
ciació Transatlàntica per al Comerç i la
Inversió), el TISA i el CETA. I que bé
sonen els noms, quan no se sap el que
són ni representen! No obstant això,
aquestes sigles comporten l'estafa
més gran realitzada a l'ésser humà,

principalment a l'europeu. Avui només parlarem del TTIP,
que encara es pretén introduir a través d'una comissió es-
pecial, amb poders per sobre dels Estats.

Les sigles del TTIP responen a un tractat, però els seus
termes es mantenen en secret, i ho faran fins molt després
de la seva signatura. I representa que tots els països sig-
nants hauran d'acceptar les lleis i les regles de joc de les
grans corporacions. Els conflictes que puguin generar-se
amb els Estats seran resolts per un tribunal escollit per les
mateixes corporacions.

El TTIP serveix per harmonitzar les lleis referents al co-
merç i la feina dels signants, és a dir la UE i els EUA.

QUE REPRESENTA EL TTIP?
• Les grans empreses que operen a la UE i els EUA, que no
obtinguin la rendibilitat contractada, podran exigir als Es-
tats la indemnització corresponent.
• Els aliments i medicaments no s'han de sotmetre als con-
trols de cap Estat sinó en el de les mateixes empreses.
• Els estats no podran generar polítiques mediambientals
que afecten les companyies petrolieres.

Això només són tres exemples del que ha negociat una
comissió europea dirigida aprovada pel nostre govern.
Podem començar a tenir por? Per descomptat.

Pau Taxonera
Tresorer de la Fundació Inceptum
www.fundacion.inceptum.cc

Els nens/es, futur de la reani-
mació cardio-pulmonar
Es gasten cada any grans quantitats
de diners en investigació i intentar
reduir les morts en accident de
trànsit a les nostres carreteres,
morts 20 vegades inferiors a les
produïdes per mort sobtada. Fins al

moment, mai s'ha invertit tal quantitat de diners en in-
vestigar, prevenir i tractar la mort sobtada i l'aturada
cardíaca. Encara que cada any moren 700000 persones
d'aturada cardíaca (24500 aproximadament a Espanya),
la inversió en prevenció continua essent molt inferior a
la destinada a lluitar contra el càncer o la patologia car-
díaca crònica. Creiem que ara tenim una solució efec-
tiva i de baix cost per poder donar la volta a això.

Vora als anys 60, tres metges (Kouwenhoven, Jude
i Knicherbocker) van començar a publicar sobre la re-
animació cardio-pulmonar, i passat els anys, després
de moltes revisions... Podem concloure que: "Qualse-
vol persona, en qualsevol lloc, pot iniciar la reanima-
ció, l'únic que necessita són dues mans".

Si en l'àmbit educatiu sabem que els nens/es
(joves), a partir dels 11-12 anys (poc abans de la pu-
bertat) aprenen de manera correcta les maniobres de
reanimació perquè estan oberts a aprendre matèries
que els hi facin sentir més responsables i amb majors
competències, matèries que són atractives, que només
amb un mínim entrenament de dues hores any durant
els darrers anys de la secundària hi ha suficient i que
són els millors transmissors de la informació (el que
aprenen a l'escola ho expliquen als seus germans/es,
pares, avis...).

Per què no comencem a ensenyar reanimació a les
escoles amb l'objectiu de SALVAR VIDES?

José Tendero
Graduat Mig en Emergències Sanitàries

www.informame.es

Els expertsdel barri opinen

El carrer és de tothom
Les diferents utilitzacions dels es-
pais públics han generat última-
ment diferents enfrontaments entre
usuaris. Les voreres i les rambles no
són per vehicles, ni de dues rodes,
això hauria d'estar clar pels que cir-
culen per espais no reservats amb

bicicleta, patins o similars. Sí que la ciutat ha de procu-
rar crear espais on puguin circular i de fet ho està fent,
encara que no estiguin del tot encertats, com per exem-
ple al carril bici creat al carrer Joan Güell, amb el perill
que suposa aparcar entre al vial de bicis i el de cotxes
que compliquen la sortida del vehicle.

Un altre problema que ens planteja la utilització d'a-
quests espais són les terrasses de bars i restaurants, hem
de tindre en compte que el nostre clima ens permet
gaudir del carrer, però això si, sense molestar a ningú,
parlo de molestar, fer soroll fora d'hores o amb excés, o
ocupar més espai del permès. Sí que el carrer és per pas-
sejar, però també es pot beure o menjar a l'aire lliure en
espais autoritzats, qui no ho ha fet alguna vegada, sense
fer "botellón", està prohibit. Pensem que encara que
sigui una utilització privada la fem servir tots, valorem la
diferència entre un carrer sense terrasses i un amb te-
rrasses, ¿quin és més agradable?

Fem una normativa adequada, no exclusivament
restrictiva i no utilitzem excuses per tancar-les, com l'im-
pagament d'una multa d'aparcament de 50 €, ja hi ha al-
tres mitjans per cobrar-les. Pensem també que hi ha
molts bars que sense l'ingrés que suposa la terrassa hau-
rien de tancar.

Hem de seguir millorant la ciutat, fer-la dinàmica, in-
tentar que tots en gaudim d'ella sense molestar-se i
aprofitant tots els serveis que aquesta ens ofereix, fem
una BARCELONA VIVA I ACTIVA.

Xaier C. Jericó
Arquitecte
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Les Jornades Romanes de Creu
Coberta es consoliden any rere
any com un dels esdeveniments
més importants de l’any al dis-
tricte. L’edició d’enguany, cele-
brada els passat 18 i 19 de juny,
va aplegar un gran nombre de vi-
sitants, tal com destaquen des de
l’associació de comerciants. De
fet, ni l’aiguat que va caure la tar-
da del dissabte 18 va deslluir l’es-
deveniment, sinó que només va
fer endarrerir alguns dels actes
programats. 

A més de les parades dels co-
merciants de l’eix, les jornades
tenien programades tot un seguit
d’activitats temàtiques al vol-
tant del món romà. Van destacar
l’Officia et Tabernae Romano-
rum, una recreació dels oficis i
botigues de l’antiguitat clàssica,

o la Pompa Triumphalis, la des-
filada de gala de l’eix. 

A més, la fira va servir, un
any més, per ajudar a ampliar el
coneixement dels ciutadans so-
bre el món romà, un ingredient
clau de la nostra cultura i a ve-
gades poc conegut. Es van fer
conferències a càrrec d’experts
sobre la matèria, com la del pre-
sident de l’Associació Arraona
Romana, Francesc Sánchez, que

va abordar la qüestió de l’urba-
nisme romà. També es van fer
xerrades sobre filosofia, història
i arquitectura, sempre relacio-
nades amb l’Imperi Romà. 

Un dels moments culminants
de les jornades va ser el sopar
romà, que es va celebrar al Me-
eting Point i que va aplegar un
bon grapat de persones que van
gaudir d’un menú inspirat en la
gastronomia de l’antiguitat. 

Roma va reviure al districte. Foto: Creu Coberta

La pluja no desllueix unes
jornades romanes massives

» Creu Coberta rememora el seu passat romà durant dos dies
» Des de l’associació comercial fan un bon balanç de l’esdeveniment

El consistori vol assajar 
zones d’autogestió comercial

PROPOSTA4L’Ajuntament con-
templa la possibilitat d’implantar
zones d’autogestió comercial en al-
gunes zones de la ciutat, segons va
vançar fa uns dies El Periódico.  

Aquesta mesura vol servir
per lluitar contra la clonificació
comercial –l’aparició de cadenes
comercials que treballen a tot el
món i que fan perdre la singula-
ritat del comerç local– i evitar
que les grans cadenes que no so-
len participar a les campanyes de
promoció que fan els eixos –que
engloben el petit comerç– se’n
beneficiïn sense formar-ne part.

D’aquesta manera, el con-
sistori voldria introduir a les

grans marques en la promoció
d’una zona en concret –ja que
tindrien l’obligació d’implicar-se
en la seva millora d’unat–, al-
hora que les petites botigues
aconseguirien uns grans aliats
per tal de preservar la seva ac-
tivitat històrica. 

De moment, aquesta decisió
sembla que ha tingut una bona
rebuda per part dels comer-
ciants. Des de la Fundació Bar-
celona Comerç consideren que el
petit comerç ha de sumar esfor-
ços per créixer i fer front al fe-
nomen del comerç digital. Hau-
rem d’esperar fins després de
l’estiu per veure-ho. 

El bar O’Rincón rep el premi 
a la millor tapa de la Marina

GASTRONOMIA4L’Associació
de comerciants de la Marina
valora “molt positivament” la
darrera edició de la Marina Ta-
pea, que va arribar a la seva fi el
passat divendres 17 de juny. 

Des del passat 6 de maig, 16
bars i restaurants del barri van
oferir una tapa especialment
creada per a l’ocasió i una be-
guda a un preu d’1,95 euros. 

Els clients, per la seva banda,
rebien un passaport que havien
de segellar a mesura que visita-
ven els diferents establiments
participants. A partir d’això, es va

fer un sorteig entre els qui el van
completar d’un val de 60 euros
per gastar a qualsevol restaurant
del barri. El premi ha estat per a
Pepi Reus, que ha escollit un di-
nar al restaurant O’Rincón. La
tapa que ha ofert aquest lo-
cal –’porc en el seu hàbitat’– ha
estat precisament la més ben
valorada. Aquest divendres se ce-
lebrarà una cerimònia de lliura-
ment del premi a la Pepi Reus i
d’un diploma per a l’O’Rincón. 

Des de l’associació ja han
anunciat que celebraran una
nova ruta de tapes a la tardor. 

Un centenar d’entitats sumen
esforços contra el top manta
PROTESTA4Un centenar d’en-
titats  del comerç, l’esport, la cul-
tura i el lleure s’han unit per de-
nunciar “passivitat del govern
municipal” enfront del top man-
ta, un fenomen que consideren
“enquistat” i en creixement. 

Ho faran oficial avui al matí
en un acte al restaurant La To-
rre d’Altamar, a Ciutat Vella, on
llegiran un manifest conjunt i fa-
ran públic, un cop més, el seu
malestar davant una política de

l’Ajuntament que consideren
“gens resolutiva”. Presidiran la
trobada, entre altres, la presi-
denta de l’AVV de la Barcelo-
neta, M. José López; el president
del Gremi de Restauració, Pere
Chías; el president de l’Asso-
ciació de Comerciants i Indus-
trials de la Barceloneta, Josep
Domènech, i els líders de la
Fundació Barcelona Comerç
Salva Vendrell, i de Barcelona
Oberta, Gabriel Jené. 

Premis | Obren el termini per optar als Comerç de Barcelona 
La 19a edició dels premis Comerç de Barcelona ja comença a rodar. El passat dimecres 15

de juny es va obrir el termini per presentar les candidatures, que romandrà obert fins al
pròxim 15 de juliol. Els participants d’aquests premis poden ser botigues o projectes 

comercials que hagin fet créixer el model de comerç de proximitat de Barcelona.

Redacció
HOSTAFRANCS
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La FAVB ha dut a terme una enquesta a una cinquantena de col·lectius veïnals per tal de 
conèixer quines són les millores que els veïns reivindiquen en temes com urbanisme o mobilitat

L’estat de la ciutat, a examen
INFORME/ Els veïns tenen molt a dir en com
volen que sigui l’urbanisme dels seus barris.
Així ha quedat demostrat en un informe que
la FAVB ha presentat recentment en el marc
del Fòrum veïnal sobre l’urbanisme de la ciu-
tat. El document, que mostra el resultat de
dos qüestionaris que han contestat 52 asso-
ciacions de veïns, recull les conclusions de la
consulta ordenades per districtes i reflecteix
les demandes en àmbits com l’urbanisme, la
mobilitat, l’ensenyament o els equipaments.

Així doncs, a Sants-Montjuïc els veïns de-
nuncien la desigualtat que hi ha entre la Ma-
rina i la resta de barris. El veïnat considera
que cal millorar la mobilitat d’aquest territori
i potenciar l’oferta lúdica i de lleure per a to-
thom. També denuncia la contaminació de
les zones industrials. Des dels barris propers
al nucli de Sants, es demana lluitar contra el
soroll de les terrasses a les nits.

Els resultats a les Corts, en canvi, incidei-
xen a instar l’Ajuntament a considerar molt
més les decisions dels veïns en el projecte de
les superilles o en les reformes de la Colònia
Castells –ja encaminada– o el pla Anglesola.
Els cortsencs també reclamen una residència
pública per a persones amb discapacitats,
posen l’accent en la pobresa i les persones
que dormen al carrer cada nit i demanen mi-
llores en el manteniment de les zones verdes.

A Sarrià-Sant Gervasi la mobilitat i la reivin-
dicació de més línies de bus nocturn és el tema
estrella. Des de Can Caralleu volen un local per
a l’associació de veïns i que es reasfaltin els ca-
rrers i a les Planes creuen que cal combatre el
soroll dels Ferrocarrils de la Generalitat.

Els espais per als vianants i de convivèn-
cia pública són les grans demandes a l’Ei-

xample. A més, els veïns reclamen la creació
d’escoles, de zones verdes i la necessitat
d’impulsar l’habitatge de protecció oficial,
millorar la gestió del turisme a la Sagrada Fa-
mília i avançar en la connexió del tramvia.

El turisme també és l’eix central de les de-
mandes a Ciutat Vella, però els seus veïns
també volen més equipaments i la millora
de l’accessibilitat a escoles i residències. A la
Barceloneta demanen reforçar el Pla Espe-
cial de Reforma Interior (PERI) del barri.

Pel que fa a Gràcia, la gran reivindicació
que fan els veïns és la renovació del Pla
d’Habitatge. Altres demandes són la millora
de les voreres al nord del districte i la modi-
ficació de la línia de bus 87. També es de-
mana reformar l’entorn de la plaça Joanic.

Els veïns de Sant Martí reclamen més dià-
leg amb les institucions. A més, volen equi-
paments públics i esportius per a totes les
edats i que es reforci la xarxa d’autobusos.
També demanen que es doni una empenta
al teixit industrial del districte.

A Sant Andreu es posa el focus en la re-
solució dels plans urbanístics vigents que
estan aturats, com el PERI de la Maquinista a
Bon Pastor. La mobilitat és una altra gran de-
manda i els veïns reclamen que s’avanci en
les obres del TGV.

La reivindicació més important a Nou Ba-
rris és la remodelació i el manteniment de l’es-
pai públic. La renovació i millora dels parcs o
el reforç de la xarxa de transport urbà són els
altres punts que consideren que cal millorar.

Per últim, els veïns d’Horta-Guinardó
també incideixen en les deficiències del
transport públic i reclamen millores als ca-
rrers i nous centres educatius i sanitaris.

MANIFESTACIONS/ El cap de setmana del 28 i el 29 de
maig, la ciutat es va convertir en l’escenari de dues ma-
nifestacions en defensa dels drets socials i laborals.

La primera d’elles, anomenada Marxa de la Dignitat,
va reunir prop d’un miler de persones d’entitats, partits
polítics i sindicats als Jardinets de Gràcia. Sota el lema ‘Pa,
treball, sostre i dignitat’, els manifestants van protestar con-
tra les polítiques d’austeritat, van reivindicar el dret a
l’habitatge i van demanar igualtat social i unes condicions
laborals dignes. Els participants van recórrer el passeig de
Gràcia i van acabar la seva marxa a la plaça de Catalun-
ya, on es van fer els parlaments i es va cloure l’acte.

La segona concentració, la que es va organitzar diu-
menge 29, va ser molt més nombrosa (60.000 assistents
segons els organitzadors, 8.000 segons la Guàrdia Urba-
na). Sota el lema 'Els drets no se suspenen: treball digne,
drets socials i democràcia real', més de 40 sindicats i en-
titats socials i sobiranistes van convocar aquesta mani-
festació com a resposta a les suspensions de les lleis d'e-
mergència energètica i habitacional i de la llei d'igualtat
per part del Tribunal Constitucional. La manifestació va
començar a la plaça Urquinaona, va baixar per la Via Laie-
tana i va acabar al Pla de Palau, davant la seu de la Dele-
gació del govern espanyol a Barcelona.

Milers de ciutadans surten al carrer
per defensar els drets socials i laborals TROBADA/Els dies 1 i 2 de juliol, l’Assemblea de Barris per

un Turisme Sostenible (ABTS) organitzarà un fòrum veï-
nal sobre turisme amb la col·laboració de la FAVB i la CON-
FAVC. “El fòrum neix perquè volíem crear un espai obert
on poder parlar de temes que no podem parlar durant les
assemblees”, explica Daniel Pardo, de l’ABTS.

Les activitats es faran a l’Espai Jove La Fontana de Grà-
cia i arrencaran amb la presentació a càrrec de les entitats
organitzadores i dues ponències de geògrafs que genera-
ran temes de debat obert. Durant el matí del dia 2 s’orga-
nitzaran tallers i dinàmiques participatives sobre temes com
el canvi d’usos en espais públics, el model econòmic o la si-
tuació del port amb els creuers, el medi ambient i la soste-
nibilitat, on participaran activistes del Comitato Nograndi-
navi d’Itàlia. A la tarda es farà un debat sobre formes d’au-
toorganització i la cloenda, amb música a l’aire lliure.

Preparen un fòrum sobre
turisme per al mes vinent

veïns en línia

Una imatge de la protesta del dia 29. Foto: CONFAVC

El periòdic dels veïns dels barris de Barcelona
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EQUIPAMENTS/ El passat 31 de
maig, sis associacions de veïns van
denunciar l’incompliment d’un
conveni que l’Ajuntament i Tele-
fónica van signar l’any 2007. La
companyia es comprometia a as-
sumir la conversió de nou edificis
antics en equipaments a canvi de
la requalificació d’un solar. 

Els veïns van reclamar que el
tema torni a sobre la taula i van
anunciar que han demanat una
reunió amb la regidora Janet Sanz
per conèixer la seva valoració del
conveni, analitzar les possibilitats
que hi ha perquè la ciutat rebi els
equipaments i revisar el projecte
d’edificació a l’antic edifici de la
companyia a l’avinguda de Roma.

Reclamen que
Telefónica compleixi
un conveni de 2007

OCUPACIÓ/ En un comunicat que signa
conjuntament amb l'Associació de Veïns de
la Vila de Gràcia, la FAVB es va posicionar a
principis de mes en contra del desallotja-
ment del Banc Expropiat (Gràcia), va defen-
sar la tasca social que els col·lectius que l’han
gestionat han dut a terme i va reafirmar el
seu suport a trobar una solució que permeti
la seva continuïtat i a desenvolupar políti-
ques “que frenin el procés especulatiu que
està en l’origen del problema”.

La federació critica el desallotjament del
local, assegurant que és “una mostra de com
s’ha resolt la crisi financera generada per la
bombolla especulativa”. La FAVB denuncia la
“persistent pressió especulativa” que pateix
la Vila de Gràcia i assegura que “l’immoble
mai no hauria hagut de tornar a mans priva-

des i les entitats del barri tenen tot el dret de
reclamar-lo per a fins socials”. Des de la FAVB
apunten que cal trobar una solució i que, se-
gons ells, aquesta passaria per una reflexió
conjunta entre els col·lectius del Banc, el tei-
xit associatiu del districte i les administra-
cions, que “han de fer tots els esforços per
obrir portes i no enquistar la situació”.

La FAVB també lamenta la situació de
tensió que viu el barri i destaca “les mobilit-
zacions pacífiques” dels veïns, tot i que
apunta que no els semblen “adequades de-
terminades actituds”. El comunicat també té
paraules per a l’acutació policial, la qual titlla
de “forassenyada” i diu que “ha contribuït a
trencar el clima de convivència”. Per últim, la
FAVB denuncia la gestió que Xavier Trias va
fer del cas durant el mandat passat.

La FAVB defensa la tasca social del Banc
Expropiat i confia en la seva continuïtat

URBANISME/ La Plataforma con-
tra l’Hotel del Rec Comtal i en De-
fensa del Patrimoni Històric va
tornar a organitzar una assemblea
el passat 28 de maig. “Van venir
una cinquantena de veïns i vam ex-
plicar que ens oposem a la cons-
trucció d’un bloc de pisos socials:
creiem que l’espai no és el més
adequat”, explica Maria Mas, co-
ordinadora de la plataforma.

Mas explica que estan recollint
signatures en contra del bloc i
diu que volen fer una altra troba-
da abans de l’estiu. A més, el dia 17
d’aquest mes, l’Antic Teatre orga-
nitzarà una actuació reivindicati-
va que anirà des del Palau de la
Música fins al davant de l’hotel.

Segueix la lluita
dels veïns del 
Rec Comtal

REIVINDICACIÓ/ La Marea Pen-
sionista ha tornat a fer sentir la seva
veu. Aquesta vegada, la platafor-
ma va organitzar una concentra-
ció davant del Tribunal Superior de
Justícia de Catalunya el passat 10
de maig per mostrar el seu rebuig
a la politització del sistema judicial.

“Van venir gairebé 500 perso-
nes i vam protestar perquè els jut-
ges primen els interessos dels po-
lítics als dels ciutadans”, explica el
portaveu Domiciano Sandoval.
Els pensionistes van protestar per
la congelació del sistema públic de
pensions amb efecte retroactiu.
Sandoval explica que, si cal, por-
taran les seves reivindicacions al
Tribunal d’Estrasburg.

Marea Pensionista:
no a la politització
de la justícia

El periòdic dels veïns dels barris de Barcelona

ENTREVISTA/ La presidenta de
la FAVB, Ana Menéndez, ens cita
a primera hora del matí a la Plaça
del Sortidor, al cor del Poble-sec,
el barri al que juntament amb el
de la Satalia ha dedicat tantes
hores de la seva vida. Ara és la
ciutat sencera la que l’ocupa. I té
ganes de parlar-ne.

Com valora aquests primers me-
sos al capdavant de la FAVB?
Positivament, perquè la condició
que vaig posar quan vaig assumir
la presidència va ser que aquesta
fos molt col·legiada i molt com-
partida per la junta i puc dir que
està sent així. 

Està sent difícil rellevar Lluís Ra-
bell?
Sí, perquè és una persona d’una
gran talla política. I li hem de re-
conèixer la feina immensa que
ha fet per a la FAVB. L’ha situat com
un actor principal de la ciutat
amb el qual tothom hi compta. 

A banda de la presidència més co-
ral que ha citat, en què es dife-
rencia la FAVB d’Ana Menéndez
de la de Lluís Rabell?
Bé, també creia que era necessari
que tornéssim a mirar cap endins,
que analitzéssim com tenim la casa
i que establíssim les línies estratè-
giques per millorar internament. El
Lluís ens havia projectat molt cap en-
fora, però de portes endins ens
hem de vertebrar millor i donar
molt més suport a les associacions,
que és la nostra principal raó de ser. 

I de portes enfora, dels cinc eixos
de treball que s’ha marcat la FAVB
per a aquesta nova etapa, quin és
per a vostè el més prioritari?
El de les desigualtats socials. Tenim
una ciutat molt més desigual del que
era. Tenim problemes seriosos en te-
mes d’habitatge, d’atenció social, de
gent gran, d’infància... I volem que
en aquest mandat i en aquest PAM
que s’està definint es posi sobretot
l’accent en aquest àmbit.

Parlant d’aquest nou mandat,
com veu l’acció del govern d’Ada
Colau fins ara?
Encara feble, a causa de la situació
de feblesa política en què ha estat.
Però sembla que a partir d’ara tot
plegat canviarà. Amb el pressupost
que finalment es va aprovar ja te-
nim un instrument per poder tirar
endavant molts projectes que es-
tan aturats. I esperem que, amb
l’estabilitat fruit de l’acord amb el
PSC, la ciutat sigui molt més go-
vernable que fins ara.

Li he sentit criticar en alguna oca-
sió la falta de presència d’alguns
regidors en certs districtes. Con-
tinua sent així?
Fins ara sí, perquè havien d’as-
sumir tanta feina... Esperem que
amb el nou repartiment de res-
ponsabilitats més equilibrat s’a-
tengui precisament una de les
necessitats que històricament
ha reivindicat la FAVB: la des-
centralització del govern muni-
cipal. Els Districtes continuen
sent uns instruments purament

administratius. Si no se’ls dóna
poder real, la política de proxi-
mitat és impossible.

Vostè és pianista de professió.
Quina altra tecla creu que no ha
tocat bé el govern fins ara?
[Somriu]. La de la participació. És una
tecla sensible i crec que encara està
desafinada. S’ha d’ajustar.

Vostès reclamen més i millor par-
ticipació, però el Decidim Barce-
lona va registrar xifres força po-
bres. Què falla?
Tenim un problema de manca de
confiança generalitzada envers les
institucions, un individualisme so-
cial instal·lat que és difícil de trencar
i una conciliació impossible de la
vida laboral i quotidiana amb els ho-
raris que tenim plantejats. 

No va faltar promoció del procés
per part de l’Ajuntament?
Jo crec que es va fer un esforç im-

portant de promoció. El que pas-
sa és que l’Ajuntament s’ha trobat
amb el que nosaltres ens tro-
bem contínuament: costa molt
que la gent participi.

Durant aquests mesos se’ls ha
sentit poc criticar el govern. Els
està sent difícil mantenir l’esperit
crític amb un executiu que senten
més afí que l’anterior?
Cada cop que ens reunim amb el
govern és per criticar-lo. Sí que és
cert que hi ha més afinitat i que el
d’ara ens el sentim més proper,
però la veritat és que continuem
posant el dit a la llaga, demanant
millores i exigint canvis. Com no
pot ser d’altra manera.

Els genera contradiccions?
No gaires, la veritat. El sentit de ser
de la FAVB continua sent, com sem-
pre, aquest paper crític. Això sí, tam-
bé constructiu.

per Arnau Nadeu

“Si no es dóna poder real als Districtes, 
la política de proximitat és impossible”

Ana Menéndez / presidenta de la Federació d’Associacions de Veïns i Veïnes de Barcelona (FAVB)

veïns en línia
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El balanç que fan des de l’Open
Camp d’aquests primers dies
d’obertura és positiu. Segons
informen, només durant els dos
primers dies d’obertura van re-
bre la visita de 5.000 persones
procedents d’entitats socials, es-
coles i professionals, que van te-
nir l’oportunitat de fer un tast de
les atraccions o ‘experiències’
que ofereix el parc.

Sobre les preferències dels vi-
sitants, des de l’Open Camp des-
taquen l’èxit que va tenir l’expe-
riència dels 100 metres obstacles
i els simuladors de futbol, bàs-
quet, beisbol i hoquei. 

Segons dades dels organit-
zadors, el parc preveu facturar 23
milions d’euros el primer any, i
donarà feina a 500 persones. A
més, sempre han volgut deixar

clar que aquest parc no tanca
Montjuïc, ja que els visitants
han de pagar una entrada per po-
der accedir a les instal·lacions.

UNA CLAUSURA CADA NIT
Per fer més especial encara l’ex-
periència al parc temàtic, cada nit
fins al pròxim 23 de setembre,
l’Estadi Olímpic acollirà L’Open
Ceremony, un espectacle que
omplirà el Lluís Companys de
llum i color, tot fent una picada
d’ull als Jocs Olímpics del 1992.

“Es tracta del primer espectacle
d’aquestes característiques, vin-
culat a l’esport, que té lloc a
l’Estadi Olímpic des de la clau-
sura de Barcelona 92”, afirma
Pep Espada, director d’entrete-
niment de l’Open Camp. 

Aquest espectacle represen-
ta un ésser viu que aterra a
l’Estadi i que anirà provant to-
tes les experiències. Finalitzarà
amb la recreació de l’encesa de
la flama olímpica del mític ar-
quer Antonio Rebollo.

El simulador de futbol està tenint molt d’èxit. Foto: Open Camp

Bones sensacions en els primers
dies d’obertura de l’Open Camp

» El parc rep 5.000 visites en dos dies, segons els organitzadors
» L’Open Ceremony omplirà de llum les nits de l’estadi fins al setembre

El millor bàsquet en cadira 
de rodes del món, al districte

BÀSQUET4Una seixantena de
jugadors i jugadores de bàsquet
en cadira de rodes participaran
aquest cap de setmana en el
23è Trofeu Internacional Ciutat
de Barcelona, que tindrà lloc al
pavelló de l’Espanya Industrial.
Aquest campionat és també el
sisè Trofeu Joan Palau i Francàs. 
Aquest esdeveniment esportiu té
una llarga tradició i acostuma a
enfrontar la selecció catalana
amb altres combinats nacionals
o equips d’altres països. 

L’objectiu de tot plegat és fer
un tast de qualitat per a la pre-

paració dels Jocs Paralímpics i
als diferents campionats de la
pròxima temporada. 

UN ESPÀRRING PER A L’EUROPEU
En aquesta ocasió seran les se-
leccions Sub 22 d’Itàlia i França,
a més d’un combinat d’estrelles
de la lliga espanyola, qui s’en-
frontaran a l’equip català. 

D’aquesta manera, els equips
francesos i italians participants
també es prepararan a Sants per
al pròxim Campionat d’Europa
Sub 22 que es disputarà pròxi-
mament. 

El Sants es reforça amb
quatre nous fitxatges

FUTBOL4La UE Sants ja està
immersa en la preparació de la
pròxima temporada. Després
de quedar-se amb la mel als lla-
vis, els verd-i-blancs encaren el
curs vinent amb la il·lusió de fer
tornar l’entitat a Tercera divisió. 
De moment, el club ha fet efec-
tius els fitxatges del porter Mar-
tín Yamandú –procedent del
Terrassa–, el lateral esquerre
Cristian Faura –del Santfe-
liuenc–, el central Alejandro
Llauradó –el qual torna al
Sants– i el davanter Gerard Co-
ronado –del Sant Cugat–. 

Per altra banda, el club ha
anunciat les baixes de Blanco,
Freixenet, Cuadrillero, Navas i
García, mentre que ha anunciat
la renovació de 10 jugadors, en-
tre ells noms tan importants
com Sergio Navarro, Peke, Picolo
o Jonatan Crivillés. 

VILAFRANCA I HOSPI 
Per altra banda, la setmana pas-
sada es va fer el sorteig del Tor-
neig d’Històrics, que es jugarà de
l’1 al 7 d’agost al Guinardó. Els ri-
vals del Sants seran el Vilafran-
ca i l’Hospitalet. 

La secció esportiva del Mercat
de Sants reneix en un torneig
FUTBOL SALA4El Primer Fes-
tival de Futbol 7 Districte III, que
arrenca avui, serà l’escenari en el
qual s’estreni la secció esportiva
del Mercat de Sants, desapare-
guda els últims anys però amb
molta història d’èxits al darrere.

D’aquesta manera, la secció
reneix amb un equip de futbol 7
que participarà en aquest cam-
pionat que tindrà lloc a l’Energia
durant juliol. L’equip del Mercat
de Sants, format per joves de l’e-

quipament, jugarà els dimecres a
les 9 de la nit a l’Energia. Farà ser-
vir una equipació molt caracte-
rística de Sants, amb una sama-
rreta verda amb franges fines de
color blanc, amb santsmercat.com
a sobre del dorsal, al darrere. 

La secció esportiva del mer-
cat va ser molt activa durant els
80 i els 90, quan va tenir equips
d’handbol i futbol sala. De fet,
van guanyar el primer torneig de
mercats municipals.  

Commemoració | Caminada del Dia Olímpic Mundial
La plaça Espanya serà l’arribada de la caminada amb motiu del Dia Olímpic Mundial, que 

tindrà lloc aquest diumenge 3 de juliol durant el matí. El recorregut sortirà del Fòrum, serà 
d’11 quilòmetres en total i hi haurà un punt de control i avituallament situat a la plaça del Mar, 

operatiu de 10 a dos quarts de 12 del matí. L’acte forma part del cicle de senderisme Barnatresc.    

Redacció
SANTS-MONTJUÏC
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AGENDA    UINZENALQ
DISSABTE 2 DE JULIOL
11:00-20:00 L’ONG Deixalatevaempremta ce-

lebra una festa solidària a Cotxeres. Aques-
ta entitat treballa amb gent cremada i leprosos
d’un hospital de l’Índia. 

AVUI DIMECRES 29 DE JUNY
17:00 Xerrada informativa sobre el projecte de

reducció de la població de coloms al distric-
te de Sants-Montjuïc, per garantir una bona
convivència entre animals i veïns. / Habitat-
ges Tutelats per a Gent Gran Josep Miracle.

DIJOUS 30 DE JUNY
9:30-18:30 Primera jornada de dibuix i ar-

queologia Arq Graphos, a càrrec de l’Associa-
ció d’Arqueòlegs de Catalunya, en col·laboració
amb el Museu d’Arqueologia. La inscripció és
gratuïta i oberta a tots els públics.

FINS DEMÀ
Matí-Tarda Exposició sobre el cartell de la

Festa Major de la Marina, Bacanals de Barce-
lona. / Centre cívic la Cadena. 

A PARTIR DE DEMÀ
Matí-Tarda Exposició Ramon Casas i les ombres

xineses d’Els Quatre Gats. Bohèmia i imaginari
popular. Una col·lecció d’obres de Casas. / Mu-
seu Nacional d’Art. 

DISSABTE 2 DE JULIOL
17:30 Estiu als Museus. Cicle de cinema fami-

liar L’Estiu dels petits cinèfils, una cita per a to-
tes aquelles famílies amants del cinema
que volen contagiar als fills aquesta passió. 

DIMARTS 5 DE JULIOL
17:30 Estiu als Museus. Cicle de cinema fami-

liar solidari, on apareixeran diferents països
i diferents històries amb un denominador
comú: els valors i l’honestedat. Aquell dia es
passarà la pel·lícula Paddington. 

FINS AVUI
Tot el dia Ballarins de tala internacional pro-

vinents d’arreu faran classes de ball en el curs
internacional Barcelona Summer Dance. / Ca-
sinet d’Hostafrancs. 

CULTURA INFANTIL ESPORTSEXPOSICIONSTALLERS

Espectacle clown que traslladarà els es-
pectadors al món de la imaginació, el
riure, les emocions i el joc. / Poble Es-
panyol. 

Estiu als Museus
El mêtre

Dg. 3 de juliol a les 12:30

El Sortidor posa a l’abast dels usuaris
un cicle de tallers de cuina al llarg del
juliol. El dia 5 (19:00), per exemple, es
farà un de còctels sense alcohol, men-
tre que el dia 7 (18:30), un de postres
d’estiu. / Centre cívic El Sortidor. 

Tallers de cuina
al Centre cívic El Sortidor

Durant el mes de juliol

Un matrimoni decideix anar de viat-
ge a Escòcia amb els seus fills i apre-
nen a col·laborar per no perdre allò que
més s’estimen. / Cotxeres. 

Cinema a la fresca
El nostre últim estiu a Escòcia
Demà dj. 30 de juny a les 22:00

Torneig de futbol sala veterans a les ins-
tal·lacions esportives del carrer de
l’Energia, en el marc de la Festa Ma-
jor de Sant Cristòfol. 

Torneig de futbol
sala a l’Energia
Ds. 2 de juliol al matí
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